
V EVŠTITUTU JOŽEFA STEFANA

Dan odprtih vrat

Inštitut Jožef Stefan je znanstvena ustanova s 137 dok-
torji znanosti, 280 delavcev ima visokošolsko izobrazbo,
205 srednješolsko in le 79 jnižješolsko. Tudi letos, tako
kot že dolgo vreto let zapored, so delavci IJS v soboto 20.
oktobra na stežaj odprli vrata za vse, ki jih zanima, kaj
snujejo strokovnjaki na Jamovi 39, kakšni so njihovi
laboratoriji, kako prehajajo dognanja iz fizike, kemije,
elektronike, računalništva, biokemije in reaktorstva od
znanstvenikov v gospodarstvo.

Nekaj ogledovalcev - vseh je bilo skoraj tisoč - vseh je
smo po ogledu, ki so ga odlično organizirali io popestrili s
posredovanjem za elektrotehnično in računalniško usmer-
jene učence, povprašali za vtise.

Mitija Šmakelj, učcnec 5. razreda: »Tovaril je pripovedoval o
moči reaktorja, o nevarni tekočini, v kateri zboliš in ki se ponoči
modro sveti. Sicer pa sem gledal skozi elekironskj mikroskop,
preizkusil sem napravo, ki meri moč mišic, meni je pokazala 100.
Za ogled sem se dogovoril s sosedo, ki dela v inštitutu zato, ker me
šc najbolj od vseh prcdraelov zanima spoznavanje narave. Kmalu
bom namreč dobil mikioskop, skozenj pa bom gledal baktenje.
žile na listih, živalcc na algah, razpolovil pa bom tudi muho, da
bom videl, kaj je v njej«

I v u Kjlilč profesor:« Na naši osnovni šoli Ivan Cankar na
Vrhniki imamo v osmih razredih ve£ učencev, ki se zanimajo za
računalniStvo. Skupaj hodimo na ogled tja, kjer je moi videti ali

slišati o računalnikih. Pričakovali smo več, kljub vsemu pa smo
videli uporabo računalnika pri meteorološki postaji, pri spektro-
skopu na oddelku za jedrsko fiziko. Nekaj smo slišali o sestavi
računalnika, že so nas seznanili samo z enim didaktičnim progra-
mom, videli smo nekaj ra&malniških igric, med njimi tudi šah,
nasploh pa je preveč poudarjen hišni računalnik,« je še dejal
profesor, njegovi učenci pa so se v en glas strinjali z njim.

Rok Tavčar, študent 2. letnika meditine: »Zanimam se za
novosti, zato je bilo zame najbolj zanimivo področje eiektronske
mikroskopije, pa tudi masne spektrometrije, čeprav sem si odprtih
0 6 ogledal vse oddelke. Zanimivo je bilo sliSali tudi o jedrski
magnetni resonanci, ki naj bi nadomestila računalniško tomografi-
jo (posebno slikanje možganov). Zanimal sem se tudi za dosežke
na področju biokemije oziroma imunologije in še posebej za razi-
skave stnipov in beljakovin«

Robert Polanc, tonski tehnik: »Na ogled na dan odprtih vrat
letos niscm prvi£ in vk£ mi je, da taka ustanova to stori vsako leto.
Škoda je, da se tega ne domislijo tudi v drugih znanstvenih
mštitutih Vidcl sem veliko izrednih tehničnih zanimivosti. Dokaj
natančno sem si ogledal sistem za računalniSko načrtovanje tiskanih
vezij. Lep uspeb mštiluta so tudi varnostne naprave, ki so jih v
celoti razvili sami, izdelujc pa jih Varaost. Naprava zaznamuje

navzoinost človeka, tako da zazna njegovo temperaturo, to infor-
macijo pa pretvori v električni signal, vsekakor zanimivo...«

Medtem se je v avtobusu na dvorišču inštituta nabralo že dovolj
potnikov, ki so se odpeljali še na drugi konec mesta, kjer so si v
Podgorid ogledali jedrski reaktor. . .

Danilo Hinič


